
Prakticky celý školní rok trvala rekonstrukce tělocvičny Základní školy 
T. G. Masaryka. I když se stavba neobešla bez problémů, v září by  
už žáci a učitelé měli mít k dispozici jak tělocvičnu, tak úplně nové  
sociální zázemí. Po dvou letech, kdy byla dokončena rekonstrukce  
tělocvičny ZŠ Lidická, se podařilo městu opravit další sportovní zaří-
zení, které slouží školákům a ve večerních hodinách i dalším sportov-
cům.  

Prostory tělocvičny prošly rekonstrukcí od podlahy po strop. Nová 
dřevěná sportovní podlaha se pokládala na rovněž nový dřevěný  
rošt. Měnily se radiátory i rozvody vytápění a elektroinstalace. Ná-
sledně byly opraveny omítky a stěny dostaly nové dřevěné obložení 
včetně vestavěných laviček. Pod strop byla zavěšena nová LED svítidla  

a instalovány akustické nárazuvzdorné podhledy. Kompletně nové 
jsou ochrany oken a mříže nářaďoven. Obnoveno bylo i vybavení tě-
lovýchovnými prvky, jako jsou tyče a lana pro šplh, hrazda, žebřiny, 
zacho vány zůstaly gymnastické kruhy. 

Zásadní proměnou prošlo sociální zázemí, které bylo nevyhovující. 
V rekonstruované tělocvičně jsou oddělené šatny pro dívky a chlapce, 
stejně tak sprchy a toalety. Protože do původních prostor by se so-
ciální zázemí s šatnami nevešlo, byla pro něj vybudována nová pří-
stavba, využívající volný prostor před hlavní budovou. V rámci rekon-
strukce byl také zajištěn přístup pro imobilní osoby pomocí šikmé 
schodišťové elektrické plošiny. 

Pokračování na straně 5 

ZŠ T. G. Masaryka má opravenou tělocvičnu

 
Opravy komunikací 
Na opravách komunikací se pracuje 
průběžně po celý rok. Není to ovšem tak 
jednoduché, jak by se mohlo zdát.

strana 5
 

Úspěšný hrádecký fotbal 
Hrádečtí fotbalisté za sebou mají skvělou 
sezónu. Nejúspěšnější za posledních 20 let. 
Na dosah měli i postup do divize.

strana 14
 
Knihovna v létě 
Městská knihovna má i o prázdninách co 
nabídnout. Zapojila se do projektu Pročtené 
léto a zve na zajímavou výstavu.

strana 9
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Informace z radnice 
Usnesení rady města 
17. schůze rady města 
Rada města na svém 17. jednání, konaném dne 7. června 2023, mimo 
jiné: 
— souhlasí s podanými žádostmi o podporu do 11. výzvy MŽP (OPŽP 

2021–2027), SC 1.2, opatření 1.2.1 a 1.2.2 na projekty: 
I. ZŠ Donín, Hrádek nad Nisou, FVE + TČ o celkových výdajích  

ve výši 10 452 370,08 Kč vč. DPH, požadované dotaci ve výši  
6 369 755,35 Kč, vlastním podílu ve výši 4 082 614,73 Kč, 

II. Celnice, Hrádek nad Nisou, FVE o celkových výdajích ve výši  
679 767,99 Kč, dotaci ve výši 499 672,80 Kč a vlastním podílu 
ve výši 180 095,19 Kč 

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli T. S., 463 34 
Hrádek nad Nisou, ve výši 29 900 Kč na účel „Reprezentace na 
mistrovství Evropy (Belgie) a mistrovství světa (Itálie) v terénním 
triatlonu XTERRA“ 

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli Bicom Fight 
Centrum Hrádek nad Nisou, ve výši 20 000 Kč na účel „Nákup vy-
bavení (10 ks lap) pro projekt Dny proti šikaně“ 

— schválila poskytnutí finančního daru ve výši 5 000 Kč společnosti 
Linka bezpečí, z. s., na pokrytí části nákladů celostátní telefonní 
Linky bezpečí a Rodičovské linky, které poskytují pomoc a ochranu 
dětem a mladým lidem v tíživých či krizových životních situacích 
nebo dospělým jednajícím v zájmu dítěte, prostřednictvím telefo-
nické krizové pomoci a e-mailové a chatové poradny 

— schválila přidělení zakázky na práce a úkony spočívající v zajištění 
vyhotovení zpracování souhrnu dokumentů specifikovaných v na-

bídce na zadaný investiční záměr na akci: „Oldřichov na Hranicích, 
zázemí sportoviště/klubovna “ PD ve stupni DÚR, DSP, DPS,  
zhotovitelem T. P., Hrádek n. Nisou, za nabídkovou cenu 150 000 Kč 
bez DPH 

— schválila přidělení zakázky na práce a úkony spočívající ve vyhotovení 
projektové dokumentace pro územní řízení a stavební povolení  
v rámci akce „Hrádek nad Nisou, Sídliště ul. Liberecká, parkoviště 
– lokalita č. 2 – u MŠ“ zhotovitelem Nýdrle projektová kancelář,  
Ing. Z. N., Liberec, za nabídkovou cenu 155 500 Kč bez DPH  
(188 155 Kč vč. DPH) 

— schvaluje přidělení zakázky na práce a úkony spočívající ve vyhotovení 
projektové dokumentace pro územní řízení a stavební povolení  
v rámci akce „Hrádek nad Nisou, Sídliště ul. Liberecká, parkoviště 
– lokalita č.3“ zhotovitelem Nýdrle projektová kancelář, Ing. Z. N., 
Liberec, za nabídkovou cenu 80 500 Kč bez DPH (97 405 Kč vč. 
DPH) 

— schválila přidělení zakázky na práce a úkony spočívající ve vyhotovení 
projektové dokumentace pro územní řízení a stavební povolení  
v rámci akce „Hrádek nad Nisou, Sídliště ul. Liberecká, parkoviště 
– lokalita č.4“ zhotovitelem Nýdrle projektová kancelář, Ing. Z. N., 
Liberec, za nabídkovou cenu 71 000 Kč bez DPH (85 910 Kč vč. 
DPH) 

— schválila přidělení veřejné zakázky s názvem „Hrádek nad Nisou, 
Václavice – vodovod“ vítěznému uchazeči „Společenost vodovod 
Václavice“, kterou tvoří STAVITELSTVÍ ŘEHOŘ, s. r. o., (vedoucí společ -
ník) a PORR, a. s., (společník) Černošice, za cenu 138 712 801,66 Kč 
bez DPH (167 842 490,01 Kč s DPH). 

 
18. schůze rady města 
Rada města na svém 18. jednání, konaném dne 21. června 2023, 
mimo jiné: 
— schválila čerpání rezervního fondu organizace Dům dětí a mládeže 

DRAK, Hrádek nad Nisou, příspěvková organizace v celkové maxi-
mální výši 53 000 Kč na úhradu dodavatelských faktur za opravu 
podlahy DDM DRAK a pořízení nových matrací do organizace 

— souhlasila s přijetím věcného daru, pět kusů notebooku Lenovo 
Thinpad T460, v celkové hodnotě 29 950 Kč organizace Základní 
škola, Hrádek nad Nisou – Donín, od společnosti KNORR-BREMSE 
Systémy pro užitková vozidla ČR, s. r. o., Stráž nad Nisou 

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli panu P. J. ve 
výši 10 000 Kč na účel: „Reprezentace na Bohemia Rally Mladá  
Boleslav 2023“ 

— schválila přidělení zakázky na stavební práce, která je blíže specifi-
kovaná v cenové nabídce na akci: Výběr zhotovitele na opravu 
 učeben na akci „ZŠ Lidická – rekonstrukce dožilých konstrukčních 
skladeb v ZŠ Lidická – Hrádek nad Nisou, Školní ul. č.p. 325 “, spo-
lečnosti Stavby MH, s. r. o., Hrádek nad Nisou, za nabídkovou cenu 
2 349 998 Kč bez DPH (s DPH 21 % 2 843 497,58 Kč) 

2

číslo, které právě držíte v ruce, by klidně mohlo být kulturní revue. Ne, 
že by se snad v našem městě zastavily práce investičního charakteru, 
pokračuje stavba domova seniorů, pokročila výstavba nové výjezdové 
stanice záchranářů a intenzivně se pracuje na dalších projektech. Také 
o těchto událostech informujeme. Většina obsahu letního dvojčísla se 
ale věnuje nejrůznějším kulturním, sportovním a společenským akcím. 
Ať těm, které proběhly nebo těm, na které vás chceme pozvat. A ne-
jsou to jen akce tradiční. V Hrádku se díky nadšeným organizátorům 
konají akce úplně nové. V červnu to například byl Pivní pochod nebo 
první festival vína Hrádecký pohárek. Na přelom prázdnin je pláno-
vaný Piknik v zahradě Schubertovy vily. Nejen tyto, ale i další akce  

se chtějí stát pevnou součástí kulturního kalendáře našeho města.  
A soudě podle zájmu se jim to zřejmě i podaří. Je moc fajn vidět, že 
jsou mezi námi i nadšenci, kteří nespoléhají jen na to, co nabídne 
město, ale aktivně se do organizování akcí zapojí. Za to jim patří velké 
poděkování, protože připravit jakoukoliv akci si vyžádá obrovské množ-
ství energie a nadšení. Často na úkor vlastního volného času. A podě-
kování patří i těm, kteří na takové akce chodí. Spokojení návštěvníci  
a pozitivní ohlasy jsou mnohdy jedinou odměnou, které se organizá-
torům dostane. Proto se nechte pozvat na další akce, které nás čekají, 
a užijte si druhou polovinu prázdnin! 

Za redakční tým Věra Baumgartnerová

Vážení čtenáři HRÁDECKA,  
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— schválila přidělení zakázky na stavební úpravy dispozičního řešení 
nebytových prostor bývalé optiky v budově č.p. 733 v ulici Žitavská, 
na prostory veterinární ordinace, která je blíže specifikovaná v ce-
nové nabídce, firmě MAXEL, s. r. o., Hrádek nad Nisou, za cenu 
253 746,57 Kč bez DPH (307 033,35 Kč vč. DPH). 

 
19. schůze rady města 
Rada města na svém 19. jednání, konaném dne 28.června 2023, 
mimo jiné: 
— souhlasila s přijetím finančních darů v celkové výši 111 500 Kč, dle 

seznamu darovacích smluv 2023 organizace Brána Trojzemí, ze 
dne 21. 6. 2023, na akci „Den dětí 2023“ do vlastnictví příspěvkové 
organizace Brána Trojzemí  

— souhlasila s přijetím finančních darů na akci „Hrádecká bambulka 
2023“, a to: 
1) ve výši 2 000 Kč od společnosti MAXEL, s. r. o.   
2) ve výši 3 000 Kč od společnosti R. S.  
3) ve výši 1 000 Kč od S. B.  
4) ve výši 1 000 Kč od K. B.  
5) ve výši 1 000 Kč od společnosti VULKAN – Medical, a. s.  
6) ve výši 1 000 Kč od společnosti MP HRAČKY, s. r. o.  

— souhlasila s přijetím věcných darů na akci „Hrádecká bambulka 
2023“, a to: 
1) v celkové hodnotě 8 875 Kč od společnosti V. Ch. 
2) ve výši 700 Kč od společnosti R. M.  

— schválila vítězného účastníka (dodavatele), resp. schválila nejvhod-
nější nabídku společnosti Vodní zdroje Ekomonitor spol. s r. o., Chru-
dim III, za celkovou cenu 4 437 032,80 Kč bez DPH (5 368 809,68 Kč 
vč. DPH) 

— schválila přidělení zakázky na stavební práce v rámci akce „Oprava 
havarijního stavu krovu a střechy Müllerova hrobka“ firmě: Dřevos-
tyl, s. r. o., Hrádek nad Nisou, za nabídkovou cenu 136 377 Kč  
s DPH (112 708 Kč bez DPH) 

— schválila plnění veřejné zakázky s názvem „Oprava havarijního 
stavu kanalizace hasičárny Hrádek nad Nisou“, subjektem (PO): 
Stavby MH, s. r. o., Hrádek nad Nisou – Dolní Sedlo, za celkovou 
cenu 158 746,43 Kč s DPH (tj. 131 195,40 Kč bez DPH) 

— schválila přidělení veřejné zakázky s názvem „Revitalizace aleje Vác-
lavice – Uhelná“ vítěznému uchazeči společnosti: MEGA, a. s., 
Praha 9, za celkovou nabídkovou cenou 654 561 Kč bez DPH  
(792 018,81 Kč s DPH). 

 
 

Ze zasedání zastupitelstva města 
6. zasedání zastupitelstva města 
Zastupitelstvo města na svém 6. zasedání, konaném dne 28. června 
2023, mimo jiné: 
— schválilo rozhodnutí o poskytnutí dotace č. 22_015/0000890,  

vydané Ministerstvem životního prostředí dne 19. 6. 2023 v rámci 
projektu Odstranění veškerých chemikálií, nebezpečných odpadů, 
odsátí podzemní jímky č. 1, 2 a demolice plechového skladu z brown-
field Bekon, při celkových nákladech projektu 7 481 284,90 Kč, výši 
dotace 5 236 899,44 Kč a spolufinancování ze strany města Hrádek 
nad Nisou ve výši 2 244 385,46 Kč 

— nově určilo počet členů Osadního výboru Oldřichov na Hranicích 
na 7 členů a určilo dalšími členy Osadního výboru Oldřichov na 
Hranicích p. V. K. a p. D. K. 

— vzalo na vědomí informaci o zůstatku rozpočtu Dotačního pro-
gramu města Hrádek nad Nisou pro rok 2023 a schválilo: 
a) poskytnutí dotace z Dotačního programu města Hrádek n. N. 

pro rok 2023 ve výši 68 678 Kč na „ČOV na p. p. č. 318/16 v k. ú. 
Dolní Suchá u Chotyně“ 

b) Veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí účelové dotace ve výši  

68 678 Kč z Dotačního programu města Hrádek n. N. na ČOV 
(č. j: 4606/2023) v souladu s vyhlášeným Dotačním programem 
města Hrádku nad Nisou pro rok 2023 

c) poskytnutí dotace z Dotačního programu města Hrádek n. Nisou 
pro rok 2023 ve výši 70 000 Kč), na „ČOV na p. p. č. 254/2  
v k. ú. Dolní Sedlo“ 

d) Veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí účelové dotace ve výši  
70 000 Kč z Dotačního programu města Hrádek n. Nisou na ČOV 
(č.j: 3428/2023) v souladu s vyhlášeným Dotačním programem 
města Hrádku n/N pro rok 2023 

e) poskytnutí dotace z Dotačního programu města Hrádek n. Nisou 
pro rok 2023 ve výši 42 665 Kč na „ČOV na pozemku parcela  
č. 59/8 v k. ú. Dolní Sedlo“ 

f) Veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí účelové dotace ve výši  
42 665 Kč z Dotačního programu města Hrádek n. Nisou na ČOV 
(č.j: 4736/2023) v souladu s vyhlášeným Dotačním programem 
města Hrádku n. Nisou pro rok 2023 

— vzalo na vědomí stav finančních prostředků na účtu FRVU ke dni  
31. 5. 2023 ve výši 2 804 723,66 Kč a schválilo změnu Rozpočtu 
FRVU pro rok 2023. 

 
Kompletní usnesení z jednání Rady města a zasedání Zastupitelstva  

v plném znění najdete na webu města Hrádek nad Nisou.

Poplatky za inzerci v měsíčníku 

HRÁDECKO 
 formát                                                             cena 
 9 x 2,5 cm (na šířku)                                  200 Kč 
 9 x 5 cm (na šířku)                                     500 Kč 
 A6 (čtvrtstránkový, na výšku)                1 000 Kč 
 A5 (půlstránkový, na šířku)                    1 600 Kč 
 A4 (celostránkový, na výšku)                 3 000 Kč 
 Smíšená (reklamní reportáž)        cena dohodou 
 Vkládací (za vložený a dodaný ks)                2 Kč 

 ceny jsou uvedeny bez DPH, (sazba DPH je 21%)

Příští řádné zasedání Zastupitelstva města se bude konat 30. srpna  
2023 od 17 hodin v multifunkčním sále Brány Trojzemí.

37.–8. číslo | červenec, srpen 2023

www.hradek.eu
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Stavby na Oldřichovské ulici pokročily
Na Oldřichovské ulici probíhají v těchto měsících dvě významné stavby. 
Na místě bývalých školních pozemků roste dům seniorů a o kousek 
výš pak výjezdová stanice Zdravotnické záchranné služby Libereckého 
kraje. Obě stavby jsme představili v minulých číslech HRÁDECKA,  
v tomto vydání se k nim vracíme obrazem. Práce totiž postupují rychle 
a pohled na staveniště se mění každým dnem.   

 
Výjezdová základna záchranářů poskytne zázemí pro dvě vozidla  
a jednu směnu zaměstnanců. Budou zde mít veškeré potřebné zá-
zemí, jako je garážová stání a mycí box pro sanitky, sklady léků a ma-
teriálu, šatny, dekontaminační místnost nebo sociální zázemí. Stavbu 
financuje Liberecký kraj a má být hotová na jaře příštího roku. 

 
Na jaře příštího roku už by měl prvním klientům sloužit i Dům seniorů. 
Nabídne kapacitu 40 lůžek, z toho jedna samostatná sekce bude vy-
členěná pro 8 pacientů s Alzheimerovou chorobou. Náklady na tuto 
stavbu z větší části pokryjí dotace, spoluúčast hradí město. Peníze ale 
získá zpět od Libereckého kraje, který se bude starat o provoz sociál-
ního zařízení.  

Věra Baumgartnerová



ZŠ T. G. Masaryka má opravenou tělocvičnu
Dokončení ze strany 1 
U stavby bohužel došlo k nedodržení termínu dokončení. Vítězem vý-
běrového řízení na zhotovitele se stala společnost Sportovní podlahy 
Zlín, s. r. o. Skluz nastal už u předání staveniště v září loňského roku. 
Protáhlo se i budování přístavby a následně klimatické podmínky po 
nějakou dobu nedovolily ve stavbě pokračovat. Podle podepsané 
smlouvy měla být stavba dokončena do 19. 3. 2023. Nebyl ale do-
držen ani další termín dokončení k 31. 3. 2023, sjednaný dodatkem 

ke smlouvě v souvislosti s nevhodnými klimatickými podmínkami  
a realizací neočekávaných víceprací. Rekonstruovaná tělocvična byla 
stavebně předána až v květnu a související dokumenty v polovině 
června. Město je tak nuceno dle smlouvy vymáhat nemalé sankce, 
které nelze jen tak prominout. Pokud nedojde k dohodě o narovnání 
vzájemných závazků mezi zhotovitelem a investorem, kterým je Město 
Hrádek nad Nisou, může se stát, že bude mít rekonstrukce soudní  
dohru.  

Aktuálně ještě probíhá kolaudační řízení, ale výuka tělesné výchovy 
by ve škole u pošty měla od září již probíhat v opravené tělocvičně. 
Projekt rekonstrukce tělocvičny ukazuje, že rozhodně není pravidlem, 
že by všechny stavby probíhaly hladce – takové jsou spíše výjimkou. 
Zvláště na velkých stavbách se řeší každý týden nově se objevující 
problémy a dotáhnout vše do zdárného konce vyžaduje značné úsilí 
všech zúčastněných stran. 

Rekonstrukce tělocvičny ZŠ T. G. Masaryka stála 9,493 mil. Kč. 
Městu se podařilo získat dotaci z Ministerstva pro místní rozvoj z pro-
gramu Podpora obnovy sportovní infrastruktury ve výši 4,355 mil. Kč 
a dalších 1,29 mil. Kč z individuálních dotací Libereckého kraje. 

Vít Štrupl

Opravy komunikací 
 
Opravy výtluků a děr v komunikacích jsou nikdy nekončícím tématem. 
Hlavně zimní měsíce dávají povrchům vozovek zabrat, což letos řidiči 
hodně pocítili například na Žitavské ulici. Nyní už jsou komunikace 
opravené, ale ještě v červnu silničáři pracovali ve městě i v jeho okra-
jových částech.  

S opravami se začalo v květnu, příčinou je situace na trhu s obalo-
vou směsí, jak vysvětluje starosta města Josef Horinka: „Město každo-
ročně soutěží cenu oprav za 1 m2 výtluků a děr a obesílá všechny kla-
sické „silničářské“ firmy jako je Eurovia, Strabag, Skanska apod. Ani 
letos tomu nebylo jinak. Už od loňského roku je ale situace, s ohledem 
na turbulentní trh energií, trochu specifická. Nabídky firem platí jen 
chvíli, cena obalové směsi je vázaná právě na cenu energií. Obalovou 
směs nemá smysl poptávat v březnu, protože obalovny ještě nejedou. 
Výběrová řízení na opravy výtluků se standardně dělají v dubnu.  
Nějakou dobu to samozřejmě trvá – poptávka, přiměřený čas na  
nabídku, vyhodnocení, schválení v radě města, smlouva se zhotovite-
lem. Tedy i v Hrádku jsme poptali v dubnu, vyhodnotili, materiál 
schvalovala v květnu rada města a až pak se mohlo začít s opravami. 
Chápu, je to složité, doma by to každý řešil rychleji, ale město prostě 
některé věci urychlit neumí.“ 

Opravy výtluků a děr se po městě provádějí dvěma technologiemi: 
klasickým frézováním, vyplněním obalovou směsí a následným válco-
váním. Druhou metodou je tzv. ITHR, kdy se opravované místo za-
hřeje sálavou deskou, vyplní obalovou směsí o stejné teplotě a ná-
sledně při válcování propojí. Obě metody v Hrádku aplikuje firma 
Street, s. r. o., která nabídla nejvýhodnější podmínky. Cena opravy  
1 m2 frézováním je 900 Kč, v případě použití metody ITHR 689,70 Kč. 

Druhá etapa oprav bude probíhat ještě před zimou, aby byl od-
straněny nově vzniklé díry. Zároveň se pracuje na stavebním povolení 
k rekonstrukci silnice do Rynoltic, která je ovšem krajská. Peníze na 
opravdu se bude kraj snažit získat z prostředků EU.         Vít Štrupl
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V Hrádku nad Nisou spojili své síly policejní preventisté s místní spor-
tovní legendou, Marianem Tůmou, aby společně pomohli v boji proti 
šikaně na základních školách. Představili projekt nazvaný „Dny bez  
šikany”. Jeho podobu prezentovali na dvou vybraných základních  
školách ještě před prázdninami. Projekt je iniciativou Mariana Tůmy, 
vedoucího sportovního klubu Bicom Fight Centrum (BFC) Hrádek 
nad Nisou, zaměřeného především na kickbox. Cílem projektu je se-
známit děti i dospělé s modelovými situacemi, naučit je, jak se bránit 
a jak reagovat v případě šikany. 

Policisté z Krajského ředitelství policie Libereckého kraje se k pro-
jektu připojili s přednáškou zaměřenou na rozpoznání a prevenci  
šikany. Zároveň se také zabývali tématem kyberšikany, která se stává 
stále větším problémem jak ve školách, tak i mimo ně. Preventisté  

upozornili na důležitost vhodné reakce, přiměřenosti sebeobrany  
a význam okamžitého ohlášení případů šikany dospělým nebo policii. 

Po úvodních přednáškách následovaly praktické ukázky sebe-
obrany, které předvedl Marian Tůma se svými svěřenci. Žáci pak měli 
možnost vyzkoušet si různé techniky přímo na palubovce a naučit se, 
jak se ubránit fyzickému napadení a účinně odvrátit útok agresora. 
To přítomné žáky opravdu zaujalo a do nácviku alespoň útržků ze zá-
kladů sebeobrany se vtrhli s plným nasazením, až je Marian někdy 
musel krotit. 

Celkově se do představení projektu „Dny bez šikany” zapojilo při-
bližně 100 žáků, kteří se nejen dozvěděli více o problematice šikany, 
ale také získali praktické dovednosti, které jim pomohou chránit sebe 
i ostatní.              Roman Sedláček

Poděkování 
 
Mateřská škola Donín „Rosnička” děkuje společnosti ZAPA Beton, 
a. s., za sponzorský dar – písek do mateřských škol. 

Tento dar je již druhý v pořadí a moc si toho vážíme. Spolu-
práce s panem Martinem Šolínem je úžasná. 

Aby se písek dostal do školek, je zapotřebí objednat rozvoz. 
Oslovili jsme pana Aleše Kolínského, zda by nám písek přivezl. 
Ochotný, usměvavý, a navíc vše sponzorským darem. 

Moc si toho vážíme a za všechny mateřské školy děkujeme 
sponzorům. 
 

Martina Broschinská,  
ředitelka MŠ Donín 

6 ze společnosti

Vydává Město Hrádek nad Nisou

Péči o zeleň už má město ve své režii

Proti šikaně

Po desetiletích, kdy se o sekání trávy a údržbu stromů a keřů staraly 
na základě smlouvy s městem firmy, došlo ke změně: o prakticky veš-
kerou zeleň se starají servisní pracovníci města. Záběr jejich činností 
se rozšiřoval postupně. Stejně tak se postupně rozrůstal potřebný 
technický park, který dnes zahrnuje kromě jiného multikáru s širokými 
možnostmi využití, zametací vůz nebo víceúčelový bagr, sloužící jako 
nakladač, vysokozdvižný vozík, mulčovač, pluh na sníh a příkopová 
sekačka. 

Největší rozsah péče zaujímá sekání travnatých ploch. Po zakoupení 
dvou výkonných sekaček jsou letos udržovány už výhradně zaměst-
nanci města. Kromě ploch souvislých se musí postarat i o pracnější pří-
kopy, různé ostrůvky a zatravněné pásy. Servisních pracovníků je cel-
kem 11. Zvládají i údržbu keřů a živých plotů. Starají se o pletí a další 
údržbu záhonů. Jedinou výjimkou jsou nové květinové záhony, kde mají 
firmy, které je realizovaly, smluvně podchycenou následnou údržbu. 

Zcela samostatnou kapitolou je péče o hřbitovy. O všechny čtyři – 
na Liberecké ulici, v Doníně, na Dolní Suché a ve Václavicích – se dnes 
na plný úvazek stará jedna zaměstnankyně. Na místech posledního 
odpočinku je její péče vidět a po hledání optimálního způsobu, jak 
hřbitovy udržovat, jsou spokojení i na radnici. 

Servisní pracovníci města provádějí i drobné opravy komunikací  
a přivážejí a odvážejí materiál potřebný při pořádání akcí ve městě. 
Kromě nich má aktuálně město k dispozici 6 míst veřejně prospěšných 
prací. Tito pracovníci se starají převážně o úklid města. 

Postupná proměna systému péče o zeleň má dvě výhody: jak po-
tvrzuje Josef Olša, který má na městském úřadě tuto problematiku na 
starosti, jde především o nezávislost na externích firmách. Například 
sekání trávy lze lépe plánovat s ohledem na chystané akce. To v mi-
nulosti činilo problémy, když se během týdne posekala tráva v celém 
městě, pak zapršelo a do další akce např. na Hasičské louce tráva 
znovu vyrostla. Jak ukazují zkušenosti z loňska, město na údržbě  
zeleně ve vlastní režii i ušetří, i když přesná čísla budou známa až po 
letošním roce.         Vít Štrupl
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Cesta k Baltu
Dva dětské domovy, ZŠ Loučná a DDM DRAK vyrazili v červnu na ko-
lech z Hrádku až k Baltskému moři. Jak probíhaly přípravy, samotná 
cesta a co bude dál, se dočtete v následujících řádcích. 

Nejprve je potřeba se zmínit krátce k historii této náročné výzvy, 
která se zrodila v nedalekém dětském domově v Krompachu. Autorem 
a organizátorem byl a je Tomáš Slavata, známý český filantrop, který 
se věnuje zejména dětem ze znevýhodněného prostředí, organizuje 
závody a mimo jiné již pošesté uspořádal Cestu k Baltu. Až do letoš-
ního roku se těchto cest zúčastnily jen děti a doprovod z dětských  
domovů. Po besedě, která se odehrála vloni v základní škole v Loučné, 
jsme společně přemýšleli, zda bychom se k cestě také mohli připojit. 
Tomáš souhlasil, a tak se v šestileté historii cesty zúčastnil rekordní po-
čet dětí. Po čtyřech z dětských domovů Vizovice a Valašské Meziříčí  
a čtyři děti z Hrádku nad Nisou. Martin a Pavel z Loučné, Katka a Katka 
z DDM. Celkem dvanáct dětí a zhruba stejný počet doprovodu jak na 
kolech, tak i v doprovodných autech. 

Pětkrát byl start v Krompachu, ale letos začátek trasy zhatily zdra-
votní komplikace v dětském domově, a proto jsme operativně nabídli 
možnost startu v Hrádku. Na zahradě DDM vzniklo stanové městečko, 
které během první červnové neděle poskytlo zázemí pro přípravu celé 
akce a nocleh pro všechny účastníky. Večer proběhlo v krásných pro-
storách Seníku oficiální zahájení akce spojené s předáním pokynů pro 
cestu, zkušeností z uplynulých ročníků, promítáním fotografií a ze-
jména vzájemným seznámením. Tak náročná cesta totiž vyžaduje, aby 
všichni účastníci byli týmovými hráči. Hodně štěstí a sil celé výpravě 
popřál osobně místostarosta města Pavel Farský. Po oficiální části ná-
sledoval připravený raut, který si všichni užili. 

Start cesty se blížil, nervozita stoupala a nás ještě ráno před odjez-
dem čekaly oficiality spojené s živým vstupem do Studia 6. Za mohut-
ného povzbuzování jsme se v pondělí 5. června vydali na cestu  
dlouhou téměř 600 kilometrů. Mnoho z vás napadne otázka, proč? 
Důvod je jednoduchý a vlastně jsou minimálně dva. Prvním je pře-
konat sama sebe, nekomfort, bolest, únavu. Na zdolání takového 
počtu kilometrů jsme měli pouze 5 etap. A druhým důvodem byla 
hlavní myšlenka celé akce – upozornit na výzvu veřejnost a vybrat 
prostřednictvím veřejné sbírky finanční prostředky pro potřebné. 

Ještě se krátce vraťme k přípravám. Snažili jsme se o to, abychom 
jaro strávili v sedle kola a měli natrénováno. Počasí nám ale moc ne-
přálo, a tak jsme si nebyli úplně jistí, zda to bude stačit. Muselo. Další 
část příprav se týkala technických záležitostí. Díky spolupráci DDM  
s firmami i soukromými osobami, které se rozhodli dle svých možností 
na cestu přispět, se nám podařilo pro cestu zajistit kola, jejich servis, 
cyklistické dresy. Pro celou výpravu se pak jednalo o potraviny a ne-
zbytné mazání na partie při jízdě na kole trpící. 

Jak už bylo uvedeno, cesta k Baltskému moři byla rozdělena do 
(pouze) 5 etap. Každá část byla něčím jiná a každý účastník měl své 
krize v jiné části. Zjednodušeně se ale dá říci, že první etapa byla ještě 
plná sil, naopak třetí, středeční, byla zlomová, neboť do cíle zbývalo 
ještě hodně, ale síly už jsme hledali velmi obtížně. Během cesty děti 
podporoval doprovod jak na kolech, tak v autech. Každých zhruba 30 
km bylo pro všechny připraveno občerstvení ve formě namazaných 
chlebů, sladkých tyčinek a vody. Hlavní (a teplé) jídlo dne přicházelo 
na řadu po dojezdu etapy. Jezdci na kolech si mohli tak trochu připa-
dat jako v pelotonu silničního závodu – jejich úkolem bylo dojet 
etapu, umýt se, najíst a jít spát. A další den nanovo pro další zážitky, 
ale také hodiny trpění v cyklistickém sedle. 

Pátý den, který už všichni měli za předem splněný, nám ukázal, že 
cíl je ještě daleko, i když etapa byla co do počtu najetých kilometrů 
nejkratší. Nutnost stihnout přívoz nás dost vyčerpal hned v úvodu  
a protivítr nás nechtěl k moři pustit. Všichni ale bojovali jako lvi a na-
konec dosáhli nejen svého cíle, Baltského moře. U něj jsme se příliš 

neohřáli (v ten den to ani příliš nešlo) a po nějakých dvou hodinách 
jsme nasedli do připravených dodávek, a ještě během páteční noci 
jsme se přesunuli na místo, kde to v pondělí začalo, do Hrádku. Velmi 
unavení a ospalí jsme si i tak užili krásně vyzdobeného vjezdu na  
zahradu, který nás vítal doma. Po přespání jsme si poprvé za týden 
vychutnali snídani v civilu, tedy bez cyklistického oblečení a zejména 
bez shonu. Loučení nebylo jednoduché, ale není vyloučeno, že i přes 
vzdálenost se s ostatními účastníky ještě setkáme. 

A co bude následovat? Ještě do konce srpna běží sbírka pro po-
třebné. K dosažení cílové částky již nezbývá mnoho! Pokud se nám 
podaří úspěšně sbírku dokončit, proběhne v Praze na podzim oficiální 
předání šeků zástupcům obdarovaných. Stane se tak po představení 
v Cirku La Putyka, jejíž dva herci se cesty také zúčastnili. 

Nezbývá než poděkovat zejména Tomáši Slavatovi, který cestu  
k Baltu připravil, financoval a který do ní vložil svůj čas. Dále všem, 
kteří se o celý tým starali, vařili, motivovali, ošetřovali poranění a spo-
lečně tak pomohli ke splnění mnoha snů. 

Informace ke sbírce, reporty a fotografie z cesty naleznete na 
www.skoly.net              Stanislav Dvořan
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Paní Petra Vávro už skoro dvě desetiletí buduje svou Ekologickou kozí 
farmu Na Pašerácké stezce v Oldřichově na Hranicích. Jde o malou ro-
dinnou farmu zaměřenou na chov mléčných plemen koz a zpracování 
jejich mléka. Kozí sýry z produkce Petry Vávro můžete znát třeba z hrá-
deckých dožínek nebo z nových hrádeckých farmářských trhů. Jejich 
kvalita byla vloni oceněna mimo jiné získáním certifikátu Regionální 
produkt Jizerské hory. Ten potvrzuje nejen regionální původ výrobků  
z oblasti Jizerských hor, Frýdlantska a Podještědí, ale také vysokou míru 
ruční práce a šetrnost vůči životnímu prostředí při výrobě. Paní Petra 
Vávro se stala historicky první držitelkou tohoto certifikátu v našem 
městě. Konkrétně byl oceněn její Čerstvý kozí BIO sýr s vlašským oře-
chem. Jak to na farmě chodí, co vše si odtud můžete objednat a jaké 
jsou další plány, se můžete dočíst v následujících řádcích. 

 
Jak dlouho už máte svoji kozí farmu?  
Bydlím tu 18 let, 17 let máme kozy, když počítám úplné začátky. Je ale 
nutné dodat, že pozemky, na kterých hospodaříme, jsme kupovali po-
stupně nebo si je postupně pronajali. Ale hlavně jsme většinu z nich 
museli vyčistit. Od náletových dřevin, z šípkových růží byly šípkové 
stromy, teklo při tom hodně krve. Chodila jsem tehdy do těhotenské 
poradny věčně poškrábaná a odřená a musela jsem vysvětlovat, že jsme 
čistili další kus pozemku. A po odklizení toho, co si divoká příroda brala 
zpět, následoval odvoz množství odpadu, protože některé pozemky 
sloužily jako skládka. Půlka auta, fóliovníky, sklo, pneumatiky, prostě 
co se komu už nehodilo. 

 
Co vás přivedlo k založení farmy? 
Co mě k tomu přivedlo, co bylo prvotním impulsem? Já mám vystudo-
vanou ekonomii zahraničního obchodu. Rodiče ze mě chtěli mít bílý  
límeček. K chovu hospodářských zvířat mě přivedlo manželovo astma. 
To byl první impuls. Někde jsem se dočetla, že kozí mléko léčí astma.  
A léčí, máme to vyzkoušené. Ze dvou koz jsme se dopracovali na schvá-
lenou sýrárnu. Začínala jsem domácí výrobou, pro naši spotřebu, abych 
se to naučila. Legislativní podmínky byly tehdy mnohonásobně horší, 
než jsou teď. Navíc se svým vzděláním jsem do té doby vůbec se zvířaty 
do styku nepřišla. Začalo to metodou pokus omyl. První dojení s kníž-
kou v ruce, kde byl obrázek, jak správně uchopit vemeno. 
      No a druhým impulsem byl příchod dětí. Bylo jasné, že nemohu 
pracovat v Liberci v kanceláři. Nešlo to dohromady se školkami a bez 
babiček. Museli jsme najít jiný způsob mého uplatnění. 

Co obnáší mít na bedrech hospodářství? 
Především hodně dřiny, opravdu hodně dřiny, protože je to celé posta-
vené na mně. Práce od rána do večera a po celý rok. Žádná dovolená, 
žádný volný víkend. 1. leden, narozeniny, neděle – nejsou. Není to tedy 
volba povolání, ale životního stylu, protože kozy ani krávy nepočkají. 

 
Je to pro vás práce na plný úvazek? 
V podstatě to dělám na plný úvazek. Je to tedy moje obživa. Letos po-
prvé bych nemusela skončit na nule, proto na podzim ještě rozšíříme 
chov o několik dojných zvířat.  

 
Kolik máte v současnosti zvířat? 
Teď máme „jenom“ 12 dojných koz a k nim 4, které nedojíme. A roční 
kozy, které se budou připouštět letos na podzim. Takže stádo čítá  
něco přes 20 koz plus kozel plemeník. Mívali jsme více, ale během  
covidu jsme museli stádo zredukovat. Stejně jako u všeho, i tady nastal 
útlum. Ale zvířata jsem uživit musela. Teď to vypadá, že zase kapacitu 
trochu navýšíme, ale už jsme limitováni tím, že jsme pořídili dvě jalo-
vice. 

 
Takže už nemáte jen kozy? 
Ano, už nebudeme Ekologická kozí farma, ale spíše Ekologické hospo-
dářství Na Pašerácké cestě. Hospodaření rozšíříme o mléčný skot. Vedlo 
nás k tomu to, že koza je specifická a spousta lidí jí nemůže přijít na 
chuť. A v Hrádku teď není nikdo jiný, kdo by lidem nabízel poctivé 
mléko. Tak mě napadlo, proč to lidem znovu nenabídnout?  

 
Když jste zmínila jalovice, prý vám je letos někdo ukradl … 
Máme je přes rok a opravdu nám je před nedávnem někdo odvedl. 
Štěstí bylo, že jim manžel dva dny předtím sundal ohlávky. A odvést 
krávu bez ohlávky moc nejde. Takže jsme šli po stopách, kudy je po 
státní hranici hnali, pak jsme našli místo, kde bylo hodně otisků  
kopyt a kde se je asi pokoušeli naložit a doufali jsme, že se jim to nepo-
vedlo. Zvlášť když ta jedna je taková divočejší. Rozhodili jsme sítě  
i v Polsku a půl hodiny poté, co to zveřejnilo jedno polské médium, 
nám volali nějací farmáři, že k nim obě přišly. Takže máme v Polsku 
nové přátele. Nicméně, krávy sice byly v Polsku, ale my jsme přesvěd-
čeni, že pachatelé tady těch všech krádeží mají své pomocníky na naší 
straně. 
      Máme za sebou poměrně náročné připouštění, které vyšlo až na 
třetí pokus. Není to levná záležitost a když nám je ukradli, tak jsme si ří-
kali, že to snad zabalíme. Hodně nás to sebralo, že člověk nemůže mít 
z ničeho radost, že se vždycky najde někdo, kdo škodí. 

 
Možná by někoho zajímalo, kolik mléka vlastně zpracováváte? 
To závisí na spoustě faktorů. Některá koza dává půl litru, jiná je schopná 
mít i tři litry mléka denně. Je to dáno genetickou výbavou jednotlivých 
zvířat. Každopádně v porovnání s krávou je to o hodně méně, ale o to 
je ta tekutina zdravější a cennější než mléko od krávy. Ne, že bych chtěla 
dehonestovat krávy, ale prostě je to tak, že to kozí mléko je zdravější. 
Já nemám ráda, když mají kozy ta velká vemena, která vláčí po zemi. 
Sice jsou to superdojnice, ale vlastně je mi jich líto. Takže naše kozy dá-
vají od jednoho po dva litry denně. Samozřejmě se to liší podle ročního 
období. Po porodu s přicházejícím jarem a čerstvou trávou laktace 
stoupá. Teď je období zlomu, produkce začne pomalu klesat. Pak přijde 
období říje, klidně to už může být teď, protože kozlové mají roupy už 
někdy kolem slunovratu. Já už mám kozla plemeníka raději pryč, pro-
tože čím dříve kozy zabřeznou, tím dříve skončí sezóna. Ideální je, když 
k tomu dojde na konci srpna, na začátku září. Souvisí to i se zkracujícími 
se dny a úbytkem trávy. Čím blíže jsou kozy k porodu, tím méně mají 
zájem vyrábět mléko. A vlastně se musí i zasušit, aby si odpočinuly. 

Farma mi přináší dřinu i radost

8 rozhovor

Vydává Město Hrádek nad Nisou



Kozy jsou březí pět měsíců, dalších minimálně šest týdnů musí mít kůzle 
pod sebou, aby dostalo, co potřebuje. Takže když rodí koncem ledna, 
a kozy si to umí načasovat do těch největších mrazů (smích), tak výrobu 
můžeme obnovit až tak od března. 

 
Takže v zimě máte čas dělat i jiné věci… 
Ano, to si spousta lidí myslí, že v zimě nemám do čeho píchnout. Ale 
ke zvířatům musíte, když jsou březí, jít minimálně dvakrát denně, s blí-
žícím se porodem musí být kontroly četnější. Nikdy nevíte, co se tam 
stane. V zimě, když nevyrábíme sýry, tak jelikož chováme ještě skopce, 
zpracováváme vlnu. A doděláváme věci, které se přes léto nestihnou. 
Třeba vylepšení ohrad a administrativu, kterou celé léto tlačím před se-
bou. 

 
Co vše v současnosti nabízíte? 
Poptávka je taková, že jsem vlastně celou dobu nedělala nic jiného,  
než čerstvé sýry a na jiné výrobky jsem neměla dost mléka. Děláme pří-
rodní a k němu sedm s různými příchutěmi. Letos se mi podařilo dostat 
do nabídky tvaroh, žervé a učím lidi, že takové halloumi od nás je  
lepší než z obchodu. Zvlášť teď v grilovací sezóně je o něj zájem. Navíc 
halloumi se na Kypru vyrábí primárně z ovčího nebo kozího mléka,  
kravské se prosazuje spíše v průmyslové výrobě. Plus automaticky při 
výrobě sýra a tvarohu vzniká syrovátka. Ráda bych to posunula ještě dále 
k jogur tům a zákysům. Až bude kravské mléko, tak chci vyrábět ještě 
pařené a hnětené sýry – mozzarellu, nitě, oštěpek. I jogurty se dělají 
mnohem lépe z kravského mléka, výroba z kozího je mnohem nároč-
nější. 

 
A to vše děláte sama? 
Ano, sýrárna je jen moje. Je to náročné, někdy jdu spát ve čtyři a vstá-
vám v šest. Pak si sýry i sama prodávám. Jen na fyzicky náročnou práci, 
jako je kydání hnoje, kopání děr a usazování kůlů nebo natahování ple-
tiva, nastupuje brigádník. 

 
Když by někdo chtěl ochutnat vaše sýry, kde je může koupit? 
Na nově vzniklých farmářských trzích v Hrádku na hasičské louce budu 
teď každých 14 dní. Nebo přímou objednávkou. Když mám vyrobeno, 
tak se s lidmi domlouvám na předání. Buďto si přijedou, nebo sýry při-
vezu. Objednávka je možná přes SMS, WhatsApp nebo Messenger. 
Hlavně nevolat! Co nemám napsané, to neudržím (smích). V sýrárně 
ani nemohu mít telefon, nebo mám špinavé ruce, takže kolikrát ani  
nemohu hovor přijmout. 

 
Je mezi zákazníky nějaká příchuť sýra jasně nejoblíbenější? 
Na to nejde jednoduše odpovědět. Jiný kraj, jiná chuť. Teď jsem byla 
prodávat v Českém středohoří a tam jsme neprodala skoro nic s česne-
kem. Tady u nás je to ale jednoznačně nejkupovanější příchuť. A kdo  
si chce dělat salát, volí čistou verzi. Závisí i na tom, jestli to je pro pána 
k pivu nebo pro dámu k vínu. 

 
Proč jste pro přihlášku Regionálního produktu Jizerské hory 
zvolili zrovna sýr s vlašskými ořechy? 
Protože tam je naše mléko a naše vlašské ořechy. Není odtud jen syřidlo 
a mlékárenská kultura. Čili je to opravdu produkt z Trojzemí. 

 
Při té dřině, kdy kolikrát nespíte, v zimě mohou padat trakaře, 
ale vy musíte vstát a jít ven, nelitujete někdy? 
V žádném případě. Nejsem zaměstnancem, jsem svobodný člověk. Ne-
pracuji pro někoho, pod nikým, ale pro sebe. Když si něco zkazím, 
můžu si za to sama. Nebudu tvrdit, že jsem vždycky nadšená, že musím 
do deště nebo ven, když je minus deset a běháme s nádobami, aby-
chom rozmrazili vodu pro zvířata, ale kolik je takových dnů v roce. 

Děkuji za rozhovor 
Vít Štrupl

Prázdniny v knihovně 
 
Jednou z akcí, kterou městská knihovna ve spolupráci s Mravenčí chů-
vou připravila pro své čtenáře, je Pročtené léto. Čas strávený s dobrou 
knihou není totiž nikdy časem promrhaným. Ale protože dětských 
knih vychází mnoho, není úplně jednoduché se v nabídce nakladatelů 
zorientovat a navíc nejsou levné, rozhodla se naše knihovna tuto 
inicia tivu podpořit. 

Během každého prázdninového týdne tak na facebooku Brány Troj-
zemí najdete tipy na spoustu krásných dětských knížek dostupných  
v knihovně. A protože půjčujeme i stolní hry a audioknihy, nebudete 
ochuzeni ani o ně. Navíc, každý dětský čtenář, který si z webu  
www.mravencichuva.cz stáhne vzpomínkovník a přijde se s ním  
během září pochlubit do naší knihovny, získá drobnou odměnu. 

Po celé léto mají také návštěvníci knihovny možnost prohlédnout 
si výstavu Kláry Smolíkové s ilustracemi Honzy Smolíka s názvem  
Husité a Řemesla, která vznikla u příležitosti vydání stejnojmenných 
knih. Na 27 panelech tak můžete nalézt komiksově zpracované pří-
běhy z našich dějin, ve kterých ale nechybí ani historická fakta do-
plněná vtipem nebo zajímavými kuriozitami. 

Pokud byste se pak chtěli s naší knihovnou setkat i mimo zdi bu-
dovy, můžete dorazit na Piknik v Schubertově vile. Představíme vám 
některé z dětských knižních novinek a na deku zapůjčíme nejednu 
velmi zajímavou stolní hru.          

Kateřina Maryšková
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Vycházející žáci opustili hrádecké školy
Třicátého června skončil školní rok. Pro žáky devátých tříd, ale také 
některé další, poslední na základních školách v Hrádku nad Nisou.  
Drtivá většina z nich naše město alespoň na nějaký čas opustí. Rozlét-
nou se studovat, někdo blíž a někdo dál. Poslední dny byly proto ve 
znamení loučení s kamarády, učiteli a trochu i se školou. Po prázdni-
nách žáci, ze kterých se mezi tím stanou studenti, vyrazí tak trochu 
do neznáma. 

Mezi řadou těch, kdo odcházejícím přejí mnoho štěstí a úspěchů 
do života, pravidelně patří i zástupci Města Hrádek nad Nisou. Letos 

to nebylo až úplně v poslední školní den. Starosta i místostarosta 
města přivítali po dvou devátých třídách ze ZŠ Lidická a ZŠ TGM, dvě 
mladší slečny ze ZŠ Donín, které odchází na víceleté gymnázium,  
a jednoho vycházejícího žáka ze ZŠ v Loučné v sále Domu kultury  
Beseda již ve středu. Po krátkém proslovu následovalo osobní přání  
a pevný stisk rukou. Každý budoucí student navíc obdržel tři volňásky 
do našeho kina. V méně formální části na závěr už létaly špunty a do-
šlo na závěrečný, samozřejmě nealkoholický, přípitek. 

Roman Sedláček
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Na konci června byla v Bráně Trojzemí otevřena nová výstava, tento-
krát věnovaná sklu. Autoři všech děl, manželé Beata a Daniel Vágne-
rovi, se před časem přestěhovali do sousední Chotyně. Zabývají se 
především broušeným sklem, plastikami a designovými užitnými 
předměty. Výstava nese název i + i = iiii. Proč? Pro oba výtvarníky má 
velký význam, protože jde o jejich první společnou výstavu. Dosud 
totiž prezentovali své práce jen samostatně v rámci desítek kolektiv-
ních výstav. Díky sklu se před lety poznali. Výstavou se obracejí do mi-
nulosti, užívají si současnost a hledí do budoucnosti. Ke dvěma  
dospělým sklářům se přidávají jejich dvě malé děti. Budou se chtít 
připojit k jejich světu? To zatím nikdo neví, jisté ale je, že v současnosti 

se všichni vzájemně učí. A jak Vágnerovi dodávají, je to nejnáročnější 
spolupráce v životě. 

Výstava v Bráně Trojzemí potrvá až do konce září. Není to ale vše, 
co v tomto roce Vágnerovi chystají. Ve čtvrtek před hrádeckými  
slavnostmi bude v Müllerově hrobce slavnostně představena jejich  
instalace Duše skrze sklo. Letos tomu bude sto let, co byla hrobka  
postavena. Instalace bude spojovat hned několik příběhů a určitě  
doporučujeme její návštěvu. Na tomto jedinečném projektu spolu-
pracují manželé Vágnerovi, Brána Trojzemí a Město Hrádek nad  
Nisou. K vidění bude od 24. 8. do 3. 9.  

Vít Štrupl

Kinematograf Bratří Čadíků

Tak, jako varhany kostel…

Nová výstava i + i = iiii v Bráně Trojzemí

Co by to bylo za léto bez promítání pod širým nebem? Také letos 
proto prázdniny v Hrádku nad Nisou odstartovaly s Kinematografem 
bratří Čadíků. Letní kino přímo na náměstí má své kouzlo a už mnoho 
let láká převážně na české filmy. Letos mohli zájemci vybírat z atrak-
tivních titulů. Promítaly se tyto snímky: Princ Mamánek, Střídavka, 
Buď chlap a Přání k narozeninám. Počasí bylo na večerní pobyt venku 
příjemné a před plátno se každý večer posadilo 50–60 lidí.  

Náklady na provoz letního kina ve výši téměř 40 tisíc korun nese 
město Hrádek nad Nisou prostřednictvím své organizace Brána Troj-
zemí. Vstup né se nevybírá. Diváci mohou během představení přispět 
libovolným obnosem do zapečetěné kasičky, jejíž výtěžek provozova-
tel Kinematografu Bratří Čadíků věnuje na Konto Bariéry. V letošním 
roce se u nás vybralo 13 978 Kč.  

Děkujeme všem, kteří strávili několik letních večerů s námi na 
náměs tí a těšíme se na příští rok.  

Věra Baumgartnerová

…rozezněl Müllerovu hrobku v Hrádku nad Nisou Orloj snivců. Nástroj 
rozprostírající se na podlaze hrobky připomínal na začátku, (omlou-
vám se za to přirovnání), tak trochu skladiště. Byly tu trubky a profily 
z oceli, mědi nebo hliníku, řemenice, robustní pružiny i tenké proutky. 
Taky klacky, konvička, dokonce reflektory z WiFi antén a další a další 
nesnadno identifikovatelné předměty. Protagonisté je rozeznívali  

rukama, paličkami, klacíky i papírem. Někdo z obecenstva na to zvě-
davě zíral, jiný s přivřenýma očima naslouchal zvukům i jejich ozvěnám. 

Vraťme se ještě k samotnému nástroji. Orloj snivců je dítětem per-
kusionisty Jaroslava Kořána. Proč vlastně vznikl? To Jaroslav popisuje 
vcelku pragmaticky. Počátkem devadesátých let ho na chalupě na-
padlo, že zkusí trénovat bubnování doslova na tom, co dům dal, aby 
nemusel stěhovat na víkend bicí z domova. Zkoušel různé předměty 
a brzo zjistil, že taková trubka položená na truhlíku z polystyrenu díky 
měkkému podkladu dobře rezonuje a dlouho zní. K pokusům, co se jak 
ozývá, byl už jen kousek. Od té doby sbírá různé předměty a poslouchá 
jejich zvuky. Nepokouší se je nějak ladit, do orloje se buď hodí nebo ne. 

Do jeho projektu se časem zapojili i další hudebníci, v Hrádku  
se ním objevila Milli Janatková, jejíž samostatný recitál jsme mohli  
vidět již v předloňském roce. Bylo to úplně první hudební vystoupení 
ve skvostně opravených interiérech Schubertovy vily. Milli spolu s Ja-
roslavem nejen rozeznívala orloj, ale i tak nějak zpívala nebo se prostě 
ozývala, těžko to popsat. Její hlas kličkoval mezi zvuky orloje a krásně 
je doplňoval. V jednu chvíli Milli hrála papírovým vějířem dokonce  
i na diváky. Ti si na konci zase mohli sami vyzkoušet hru na orloj. 

Jaroslav Kořán na začátku představení varoval, že Orloj snivců je 
nástrojem nevyzpytatelným a čas od času si dělá, co sám chce. V Mü lle -
rově hrobce však vyšlapoval jak hodinky a od samého začátku vtaho-
val publikum do světa neobvyklých, leč melodických tónů. 

Roman Sedláček
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Ondřej Ruml v kostele sv. Bartoloměje
Koncerty v kostele mají vždy výjimečnou atmosféru. Nejinak tomu 
bylo ve čtvrtek 8. června v kostele sv. Bartoloměje, kde vystoupil hu-
debník Ondřej Ruml. Rodák z Jablonce nad Nisou je nejen výborný 
zpěvák s perfektním cítěním pro rytmus a intonaci, ale i hráč na něko-
lik nástrojů – hraje na banjo, klavír a kytaru. V Hrádku se ale představil 
především jako zpěvák. Na klavír ho doprovodil Matej Benko. Jejich 
program Písně, šansony a jiné harampádí volně navazuje na spolu-
práci Ondřeje s textařem Michalem Horáčkem. Ondřej s úsměvem 
říká, že díky letité spolupráci s Horáčkem se zamiloval do Hapky.  Ne-
malou část koncertu tak tvořily šansony právě této autorské dvojice. 
V programu zazněly ale i písně, které Ondřej tvořil s Matejem. Ondřej 
se proslavil také používáním přístroje looper, díky kterému vznikají 
písně živě pouze za pomoci jeho hlasu bez doprovodu hudebních 
nástro jů. Ani o tento zážitek návštěvníci koncertu nepřišli. Bylo to pa-
rádní představení okořeněné vyprávěním a vzpomínáním na osob-
nosti české hudební scény      Věra Baumgartnerová

Znovuzrození taneční skupiny Mix dance
Na konci listopadu roku 2020 jsem seděla naproti Romanu Sedláčkovi 
a vedli jsme rozhovor o ukončení činnosti Mix dance v Hrádku nad  
Nisou. V té době jsem měla doma skoro 4letou dceru a k ní 9měsíční 
dvojčátka. Padla otázka, zda je činnost Mix dance rozepsaná či uza-
vřená kniha a má odpověď byla: „Nikdy neříkej nikdy, ale v tuto chvíli 
je to zavřená kniha. Děvčata, která mi s vedením pomáhala, teď čeká 
důležitý a nelehký první ročník na vysoké škole. Přišel také čas, kdy se 
musím věnovat své rodině a svým dětem. Je ale možné, že mě jednou 
moje děti přivedou zpátky, pokud budou chtít dělat to, co já…“ 

A přesně na tahle slova došlo. Starší dcera chtěla chodit tančit.  
Dojížděli jsme s ní tedy na tréninky do Taktu v Liberci. Já sama jsem 
tančím společně s Gabčou Vlkovou v Old school teamu v Taktu Liberec. 
V průběhu toho roku, kdy jsme se každé úterý vydávaly na cestu na 
taneční trénink, se hromadily dotazy a prosby maminek, zda by nešel 
taneční kroužek opět otevřít. Napsala jsem děvčatům, co mi v minulosti 
s trénováním pomáhaly, zda do toho půjdou se mnou znovu. A holky 
byly nadšené, i jim tanec chyběl. Na loňském Benefičním koncertě 
jsem vedla ochutnávkový workshop, kde jsme oznamovaly, že opět za-
čínáme. V září jsme pak uspořádaly nábor. Zájem z řad dětí a rodičů 
mě velmi mile překvapil. Otevřely jsme zavřenou knihu a začaly psát 
další kapitolu. 

Máme za sebou skoro celý rok poctivé práce, která byla předvedena 
na naší 11. show, dne 20. května 2023 v Besedě, kam jsme pozvali další 
hosty – taneční skupinu Rising stars, hrádecké Mažoretky a Old school 

team Taktu Liberec. Moderátorem podvečera se již tradičně stal můj 
taťka, Petr Benda. O fotografie a video se nám postaral Jaromír 
Pumprla s rodinou. Pár slov nám přispěchal říct pan místostarosta Pa-
vel Farský a o publicitu s fotografiemi na webu města se nám postaral 
pan Roman Sedláček. Za to všem mockrát děkuji. V červnu jsme ještě 
vystoupili na plese vycházejících žáků z 9. tříd ze základní školy  
T. G. Masaryka a letošní kapitolu uzavřeme vystoupením všech našich 
skupinek na Benefičním koncertě Ostrova života dne 24. června. 

Ráda bych poděkovala všem, kteří mi pomohli tuto knihu znovu 
otevřít. Jmenovitě Adélce Čihákové, Gabče Vlkové, Lence Pokorné, 
Lence Krčkové, Kristýnce Hochmanové, Nikče Kaluhové, mému man-
želovi, Kubovi Podlipnému a zbylé rodině, která mě v těchto aktivitách 
podporuje a pomáhá. Nejsem na to sama, a to je pro mě největší od-
měnou.                 Za TS Mix dance, z. s., Barča Podlipná  

(redakčně kráceno, plná verze na www.hradek.eu)

 
Občanům, kteří oslavili významné životní jubileum, srdečně 
blahopřejeme. 

 
květen 2023 
70 let   Josef Fišer, Jelena Vodhánělová, Pavol Birtus 
 
červen 2023 
70 let   František Peichl 
80 let   Milan Zajíček, Ladislav Ryšánek, Věra Futerová,  
            Zdeněk Stříhavka 
82 let   Zdeněk Nižník, Zdenka Prchlíková 
84 let   Kamil Hrašna 
85 let   Věra Jirkovcová, Marie Papírníková, Marie Vodičková 
86 let   Ludmila Štěpánková 
87 let   Libuše Veselá 
93 let   Zdenka Dvořáková 
95 let   Jaroslava Baková 

Monika Korbelářová, matrikářka

Životní jubilea



Hrádecký pohárek je název akce, která se narodila v Hrádku nad Nisou. 
Poprvé návštěvníky přivítala 10. června v zahradě krásné prvorepu-
blikové Schubertovy vily. 

První ročník festivalu nabídl zájemcům možnost ochutnat výběr 
vín přímo od prodejců z vybraných vinařství. Akce vyšla na rozzářený 
letní den. Na zahradě, mezi stany s lákavými soudky i lahvemi a příst-
řešky poskytujícími stín stolům a lavicím, hostům v uvolněné atmo-
sféře čas příjemně plynul. Návštěvníci si mohli klidně vychutnávat 
celé hodiny poklady, které jim vinaři nabízeli. Zastoupeno bylo celkem 
deset vinařství. Naprostá převaha byla z Moravy, jednoho zástupce 
jsme ale našli i z Čech. Festival byl zaměřený na prezentaci a degus-
taci různých druhů opravdu kvalitních vín. Originální byla již vstu-
penka v podobě sklínky, chcete-li pohárku, který si platící návštěvníci 
mohli zavěsit na krk, a takto vybaveni vyrazit do světa lákavých chutí. 
Na pohárku nechybělo ani logo, aby se po skončení akce mohl stát 
hezkou a praktickou připomínkou. V rohu zahrady pod vzrostlými 
stromy našli své zázemí muzikanti. U mikrofonů se střídala cimbálovka 
a folková skupina. Hrálo, zpívalo, tančilo a degustovalo se až do noci. 
Ochutnávek vína město zažilo již bezpočet, pořadatel akce pan Rosti-
slav Bolek však úspěšně vnesl do společenského kalendáře města  
setkání s vínem zcela nového rozměru. Z Hrádeckého pohárku hodlá 

učinit tradici. Kdo má rád víno a letos zameškal, tak dostane šanci 
zase napřesrok.  

Roman Sedláček

Desátého června se uskutečnil první ročník Pivního pochodu připra-
veného pobočkou Svazu českých turistů v Hrádku nad Nisou. Řádně 
omlazená parta turistů na sebe poprvé výrazně upozornila organizací 
loňské Lužické padesátky, kdy pochodu trochu upadajícímu v zapom-
nění vrátila jeho původní lesk a slávu. Letošní ročník to pak jen  
potvrdil. 

V poměrně krátké době letos členové spolku přidali další akci. Kon-
cepci pivního pochodu dokázali obohatit opravdu pěknou procház-
kou do Lužických hor i s připomenutím bývalé horské restaurace pod 
Kohouťákem, kterou dnes prozradí již jen rozvaliny zarostlé mechem. 
Lesní studánka však přetrvala. Organizátoři jí při této příležitosti zkráš-
lili a připravili asi nejhezčí stanoviště na celé trase. I uprostřed hvozdů 
šumělo pracně dopravené osvěžující pivo. Symbolicky z libereckého 
rodinného pivovaru s názvem Studánka. 

Dobrých piv mohli účastníci po trase ochutnat celou řadu, jak  

dokládá přiložený soupis. Start a cíl byl v rekreačním areálu Kristýna, 
kde zábava pokračovala až dlouho do noci.   
Trasa a piva: 
Start Kristýna: Kocour Ejl 10 st. 
2. stanoviště Koník: Albrecht 10 a 12 st. 
3. stanoviště HR-Grill: Konrad 11 st., Gepard a červeny ležák 12 st.,  

Rezek Zásada u Jablonce 10 st., 11 st. a 12 st. polotmavý ležák 
4. stanoviště U Leoše: Rohozec Kvasničák, Svijany 11 st. Fanda,  

Primátor 11 st. Ipa pivo 1Tchyně 
5. stanoviště hřiště Dolní Sedlo: pivovar Born Nový Bor 10 st. Jezdec, 

12 st. Král 
6. stanoviště bar Studánka Kohouťák: pivovar Studánka Liberec 10 st. 

Studánecký Antal, 12 st. Gallasův ležák 
Cil Áčka Kristýna: pivo Hrádečák od sládka pivovaru Cobolis pana Pa-

louše.              Roman Sedláček
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Letošní sezóna byla pro hrádecké fotbalisty nejúspěšnější za posled-
ních 20 let. Mužstva dospělých i mládeže patřily do užší špičky svých 
soutěží. 

 
A mužstvo 
První tým dospělých pod vedením trenéra Miroslava Jeníka potvrdil 
výkonnostní progres a podařilo se mu v letošní sezóně posunout na 
2. místo v tabulce Krajského přeboru mužů Libereckého kraje, když 
po skvělé podzimní části dokonce tabulku své soutěž vedl. Bohužel 
se mužstvu výsledkově ani herně nepovedl vstup do úvodních jarních 
bojů. Technicky laděnému týmu se kombinačně nedařilo na menších 
rozměrech hřišť s umělou trávou proti Stráži pod Ralskem (hráno  
v Heřmanicích) a doma proti Skalici. V další části sezóny se však muž-
stvo nastartovalo a prezentovalo se divácky atraktivním herním stylem, 
který zejména v domácích utkáních hrádecké fanoušky potěšil. 

Dalším velkým pozitivem sezóny je uplatnění mladých hráčů  
z úspěšných dorostů. Mladí odchovanci Charvát, Tang, Chlupsa, 
Dom.Švejkovský, Kordík, Ort a Tomov měli v letošní sezóně na úspě-
chu svůj podíl a pokud budou i nadále dobře pracovat a zlepšovat se, 
měli by se v dalších letech stát plnohodnotnou součástí A mužstva. 
Zde převezmou spoluzodpovědnost za tým a pomohou zkušené ose 
Strya, Petr Švejkovský, Vacek, Rumler, bratři Kavanové k udržení pozic 
v užší špičce krajského přeboru Libereckého kraje. 

Po konci soutěže byl klub po odmítnutí postupu ze strany vítě-
zného Pěnčína osloven vedením FAČR (řídící komise pro Čechy)  
k postupu do mezikrajské soutěže (Divize C). S ohledem na velkou  
finanční náročnost spočívající v extrémním navýšení cestovného 
na utkání a nutnosti doplnění hráčského kádru i realizačního týmu, 
se vedení klubu rozhodlo tuto nabídku nepřijmout. Fotbalový klub 
bohužel aktuálně nemá silné sponzorské zajištění ze strany místních 
firem, které by s výrazným navýšením rozpočtu a možným postupem 
mohlo pomoci. Klub proto na další sezónu připravil nový projekt  
Tribuna patriotů. Chce tak oslovit širší okruh místních firem a pod-
nikatelů k dlouhodobější spolupráci, která by pomohla klubu více se 
rozvíjet a dobře se připravit na možnost případného historického po-
stupu v následujících letech. 

 
B mužstvo 
Rezervní tým prožil hektický fotbalový rok. Několik klíčových osob-
ností ze zdravotních nebo pracovních důvodů chybělo ve velké části 
sezóny, a to byl důvod velké rotace hráčů v jednotlivých utkáních.  
Naštěstí se díky vhodně složené termínové listině dařilo doplňování 
hráčského stavu z dorostu (Ort, Černohorský, Štěrba, Matuška, Mazá -
nek) a členy širšího kádru A mužstva (Charvát, Tang, Chlupsa), kteří 

si zaslouží velké poděkování za pomoc a přístup. Přes všechny prob-
lémy se mužstvu podařilo splnit předsezónní cíl a obsadilo 7. místo  
v tabulce 1.B třídy – západ.  

Hráčům v čele s kapitánem Budským i realizačnímu týmu patří 
velké poděkování za úspěšné zvládnutí stanoveného cíle. 

 
Dorost U19 
Mužstvo, které loni po dlouhých letech vybojovalo pro Hrádek nad 
Nisou titul přeborníka Libereckého kraje, vstupovalo do sezóny s cílem 
a odhodláním titul obhájit. Kádr prošel velkou hráčskou obměnou, 
když úspěšný tým z věkových důvodů opustila parta z ročníku 2003 
(kapitán Tang, Kryštůfek, Sam. a Seb. Mikschové, Chlupsa). Doplnění 
přišlo z U15 hráči ročníku 2007 (Matuška, Gábor, Žatečka a Löffler  
s Dlaskem z LBC). Příprava probíhala společně s B mužstvem, což bylo 
velmi složité na organizaci a správné zapojení všech hráčů do trénin-
kového procesu.  

Hned na úvodní utkání sezóny proti spolufavoritu soutěže Sedmi-
horky/Rovensko přišel tým o klíčového muže sestavy brankáře Ma-
zánka. Mužstvo se však semklo a díky kolektivnímu výkonu, ze kterého 
vyčnívali ofenzivní hráči Kordík, Dom. Švejkovský a stoper Tomov, se 
podařilo urvat výhru, která, jak se později na konci soutěže ukázalo, 
byla klíčová. Následovalo několik dominantních výkonů, které omla-
zené mužstvo zvládlo rozdílem třídy, a díky této vítězné sérii tým udr-
žel po celou podzimní část první místo v tabulce krajského přeboru 
dorostu, čímž napodobil starší kolegy z A mužstva. 

Úvodní jarní kolo předznamenalo velkou chuť celého týmu pokra-
čovat v dlouhé sérii bez prohry. Ta se po úvodu rozrostla o deseti -
gólový příděl Cvikovu a pokračovala i v dalších bojích. Přestože se  

Hrádecký Slovan měl skvělou sezónu
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některých utkání neúčastnila řada klíčových hráčů, podařilo se nata-
hovat šňůru vítězných utkání, která vyvrcholila v neděli 28. 5.2023, 
kdy na náš stadión zavítal hlavní konkurent Sedmihorky/Rovensko  
v čele kanonýrem celé soutěže Mazánkem. Do utkání o všechno se 
však podařilo postavit nejsilnější možnou sestavu, i když několik hráčů 
nastupovalo s velkým tréninkovým mankem a sebezapřením. Naši 
kluci v čele s kapitánem Dominikem Švejkovským bojovali a proti velmi 
dobře připravenému soupeři šel náš tým do vedení po životním sólu 
Ondřeje Matušky z 36. min. Soupeř odpověděl v podobě branky dobře 
presujícího útočníka hostí Mazánka, který srovnal skóre ve 43. min po 
chybě váhajícího jmenovce v naší brance. Do kabin se tak šlo s polo-
časovým výsledkem 1:1. Druhý poločas byl spíše boj, kde postupně 
začínal mít soupeř více ze hry. Přesto se povedlo našemu týmu jít do 
vedení, když po standartní situaci prostřelil vše před sebou motor naší 
zálohy Lukáš Ort ml. a vsítil tak rozdílovou branku. Po naší velké euforii 
však následoval velký tlak soupeře, který vrhnul všechny síly za vyrov-
náním. Několik situací v poslední dvacetiminutovce ustál náš tým  
jen se štěstím nebo díky výborným zákrokům brankáře Mazánka. Ně-
kolik našich hráčů dohrávalo utkání na hranici svých sil, ale týmu se 

podařilo výsledek 2:1 udržet a tím zpečetit zisk titulu krajského  
přeborníka Libereckého kraje v kategorii dorostu U19 za sezónu 
2022/2023.  

V následující sezóně náš klub kategorii U19 neobsadí a bude vy-
tvořen mladší dorost U17, který se bude účastnit pod vedením trenérů 
Procházky a Bobvoše krajského přeboru. 

Starší hráči ročníků 2004 a 2005 přechází do mužstev dospělých. 
 
Starší žáci U15 
Starším žákům bohužel výsledkově nevyšla podzimní část soutěže. 
Přestože herně se týmu dařilo, velké množství inkasovaných branek 
po zbytečných individuálních chybách dostalo naše chlapce do nižších 
pater tabulky. Realizační tým mužstvu připravil náročnou zimní pří-
pravu a společná tvrdá práce se v jarní části přetavila v zasloužený po-
sun v tabulce a konečné 7.místo v Krajském přeboru Libereckého kraje 
U15. Několik hráčů mělo i svůj podíl na mistrovském úspěchu dorostu, 
když jejích výpomoc pomohla k několika důležitým vítězstvím. 

V nadcházející sezóně většina týmu přechází do kategorie U17. 
Pavel Nývlt

Již třiadvacátý ročník festivalu SHTGN (dříve Shotgun festival) se ode-
hraje 8. až 9. září na severu Čech poblíž Hrádku nad Nisou. Dvou-
denní hudební akce se i letos zaměří na neotřelou elektronickou  
taneční hudbu. Čeští, polští i němečtí návštěvníci se na festival 
SHTGN nevrací jen díky programu, ale i rodinné atmosféře bez návalů 
typických pro velké letní hudební akce pod širým nebem. 

Hlavními hosty letošního ročníku festivalu jsou Lena Willikens a Vla-
dimir Ivkovic. Odchovanci známého düsseldorfského klubu Salon des 
Amateurs se proslavili díky kombinování na první pohled neslučitel-
ných hudebních stylů: krautrocku, goa trance, idm, acidu nebo techna. 
Svůj osobitý styl na hony vzdálený hlavnímu proudu předvedli ve 
všech známých světových klubech. Na SHTGN festival přivezou spo-
lečné vystoupení.   

Pořadatelé již tradičně zaměřují na čerstvé objevy elektronické 
scény. Letos je zastoupí Holanďan Tamo Hesselink: ostřílený dj se ak-
tuálně na hudební scéně díky vlastní tvorbě etabluje i jako producent.  

Stejným případem je i další hostka festivalu: berlínská djka a hudeb -
nice Laura BCR, prezentující lehčí a poslechovější odnože elektronické 
hudby. Seznam zahraničních hostů uzavírá Steffen Bennemann, po-
řadatel slavného festivalu Nachtdigital.  

Domácí scénu zastoupí hudebník Průvan, jehož skladby spojují 
elektronické styly techno, dubstep a drumandbass. Dalším výrazným 

zástupcem Česka bude umělec Oblaka, který na festivalu představí 
své nové živé vystoupení.  

Tuzemsko zastoupí i další.  Namátkou: Kletis a Kobayashi Mara, Kre-
denc, Leoht nebo Servicebot. Hudebníci během páteční a sobotní 
noci vystoupí na dvou pódiích, denní hudební program je připraven 
i během soboty.  

Vstupenky za výhodnější cenu je možné zakoupit v předprodejích, 
k dispozici budou také na místě. Více informací na www.shotgunfes-
tival.com               Daniel Morávek

Festival SHTGN nabídne neotřelou elektroniku

Hrádecká bambulka 
 

Prosluněné červnové odpoledne, všemi barvami slavnostních kostýmů 
prozářené ulice města a stovky úsměvů, to byl letošní jubilejní patnáctý 
ročník přehlídky mažoretkových souborů Hrádecká bambulka. 

Pořadatelům maličko zkazila plány vysoká nemocnost v některých 
souborech, takže několik plánovaných vystoupení odpadlo, ale i tak 
bylo na co se dívat. Mažoretky nejdříve prošly ulicemi města za do-
provodu bubeníků ze skupiny Aries, aby poté na atletickém stadionu 
u pošty předvedly své pečlivě nacvičené sestavy. Samozřejmě mezi 
nimi nechyběly ani tituly z Mistrovství České republiky a Mistrovství 
Evropy ověnčené domácí hrádecké mažoretky. -vš-
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Medvědí stezka
Cvičenci ze Cvičení Lída se v květnu a červnu díky podpoře města 
zúčastnili několika závodů Medvědí stezky. Jde o orientační závod 
dvojic s plněním různých vědomostních i sportovních úkolů v přírodě.  

 
13. května 
Regionální soutěž Medvědí stezka ve Vratislavicích 

Mladší žactvo běželo trasu v délce 3 km, při níž závodníci poznávali 
různé živočichy, rostliny, hrady, dopravní a turistické značky a jiné. 
Starší žactvo běželo 4,7 km s azimutovým úsekem, zdravovědou, sla-
ňováním a dalšími úkoly. Všem se měří čas a v cíli se připočítají trestné 
minuty za chybné odpovědi. Zúčastnilo se celkem 78 dětí z tělový-
chovných jednot Rochlice, Vratislavice, Loko I a ze Cvičení Lída. Hrá-
dek reprezentovalo 28 dětí a 6 cvičitelů, celkem vybojovali 10 medailí. 
Každý účastník obdržel sladkou odměnu, první tři dvojice v každé ka-
tegorii diplom, medaili a drobný dárek.   

 
Ml. žactvo I (nar. 2014 a ml.):  
2. místo – Boris Bulan, Sofie Hornová 
3. místo – Barča Hochmanová, Kája Zůčková  
 
Ml. žactvo II (nar. 2013–2012):  
1. místo – Marek Zamrzla, Zdeněk Prokopec 
3. místo – Kristýna Paseková, Kristýna Jindráková 
 
St. žactvo III (nar. 2011–2010):  
1. místo – Toňa Feix, Emílie Strnadová 
3. místo – Filip Paseka, Matyáš Konývka 
 
St. žactvo IV (nar. 2009–2010):  
1. místo – Natka Hrašnová, Natka Fořtová 
2. místo – Lukáš Fialka, Marek Vávro 
 
Dorost (nar. 2007–2005):  
1. místo – Šárka Čížová, Adéla Šrajbrová 
2. místo – Petr Feix, Lukáš Hojsák 
 

19.–21. května 
Krajské soutěž Medvědí stezka v Doksech 

Víkendové krajské kolo soutěže se konalo v rekreačním areálu Poslův 
mlýn v Doksech, kde všichni měli zároveň zajištěné ubytování a kam 
se sjeli už v pátek odpoledne. Startovalo se až v sobotu po obědě, do-
poledne byla příprava na závody. Pro soutěžící byly připraveny opět 
dvě trasy, pro mladší kategorie v délce 4,5 km a pro starší 9,5 km.  
Celkem se účastnilo 92 dětí z šesti tělovýchovných jednot (Rochlice, 
Vratislavice, Loko I, Doksy, Zákupy a Cvičení Lída). Z Hrádku dorazilo 
26 dětí a pět vedoucích. Všichni závodníci zdolali celou trať, zvládli 

veškeré úkoly a otázky i večerní sobotní hry. Každá jednota si připra-
vila doprovodné hry. Páteční večer byl u táboráku s opékáním buřtů. 
V neděli dopoledne proběhlo vyhlášení výsledků. Z každé kategorie 
postupují první dvě hlídky do republikového kola. Po obědě se všichni 
účastníci rozjeli opět do svých domovů. Hrádek vybojoval tentokrát 
9 medailí.  

 
Ml. žactvo I (nar. 2014 a ml.):  
1. místo – Boris Bulan, Sofie Hornová   
 
Ml. žactvo II (nar. 2013–2012):  
3. místo – Matyáš Rob, Zdeněk Prokopec, 
3. místo – Kristýna Paseková, Kristýna Jindráková 
 
St žactvo III (nar. 2011–2010)  
2. místo – Filip Paseka, Matyáš Konývka 
3. místo – Toňa Feix, Emílie Strnadová 
 
St. žactvo IV (nar. 2009–2008) 
1. místo – Lukáš Fialka, Marek Vávro 
2. místo – Natka Hrašnová, Natka Fořtová   
 
Dorost (nar. 2007–2005) 
2. místo – Šárka Čížová, Adéla Šrajbrová 
3. místo – Petr Feix, Lukáš Hojsák 

 
9.–11. června 
Republiková soutěž Medvědí stezka 

Akce se konala v přívětivém a malebném prostředí jižních Čech, ne-
daleko hradu Zvíkov na řece Otavě. Do rekreačního zařízení Počta ve 
Štědroníně dorazilo v pátek postupně devět krajských výprav (KASPV: 
Moravskoslezská, Královéhradecká, Vysočina, Plzeňská, Liberecká, 
Středočeská, Zlínská, Jihomoravská a Olomoucká). Liberecká čítala  
20 hlídek. Večer byla pro účastníky promítána živě metodika k vázání 
uzlů, práce s mapou a buzolou. V sobotu si všichni dali pěkně do těla. 
Nejen, že soupeřili v hlavní soutěži Medvědí stezce (128 dvoučlen-
ných hlídek) a v Nočním orientačním běhu (51 hlídek dvou až tříčlen-
ných), ale také se bavili a sportovali v celém průběhu pobytu. Mohli 
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vyzkoušet volejbal, fotbal, workoutové aktivity, outdoorovou nafuko-
vací trampolínu, plavání – bazén. Pro zájemce byl připraven works-
hop – paddleboarding. V nedělním dopoledni ve slavnostním duchu 
a prostředí byli při závěrečném ceremoniálu vyhlášeni ti nejlepší v 
Medvědí stezce a Nočním orientačním běhu. Liberecký kraj vybojoval 
3 medaile. Velkou pochvalu ale zaslouží všichni účastníci, kteří si od-
nesli drobné věcné ceny.    Lída Robová

3. ročník soutěže  
paddleboardů na Kristýně 
 
V sobotu 24. června se na Kristýně uskutečnil 3. ročník soutěže padd-
leboardů v režii Cvičení Lída za podpory Města Hrádek nad Nisou. 
Soutěž se opět konala na písčité pláži poblíž bistra Panelka, kde organi-
zátoři postavili stany a vytyčili prostory na trénink a na samotný závod. 

Jako první se pádel chopili rodiče s nejmenšími dětmi, které si zá-
vod užily pohodlně usazené v záchranných vestách na čele paddlebo-
ardů. V kategorii nejmladšího žactva se děti snažily dopádlovat od 
bójky k bójce, což všechny za vydatného povzbuzování rodičů, babiček 
a dědečků bravurně zvládly. Starší žáci na čas a určenou vzdálenost 
obeplouvali bójky v kleče a ve stoje. Také v této kategorii se urputně 
závodilo za hlasitého povzbuzování přítomných diváků. Komu fandit 
a koho povzbuzovat bylo i v kategorii dospělých, která se oproti loňsku 
pěkně rozrostla. Celkem závodilo 69 dětí a 18 dospělých z pěti tělový-
chovných jednot (Doksy, Zákupy, Rochlice, Loko I a Cvičení Lída). 

Každý účastník si za odměnu mohl dát zmrzlinu nebo tříšť u Hrá-
decké zmrzky, která se točí přímo u Panelky. Účastníci si mimo parád-
ních zážitků odnesli dřevěnou medaili, skleněný pohár s letošním  
motivem paddleboardů, diplom a sladkost. V Hrádku zůstalo celkem 
18 medailí.  

Velký dík za uskutečnění akce rekreačnímu středisku Kristýna  
a sponzorům: Čemus, s. r. o., Bistru Panelka, Hrádecké zmrzce,  
Hunter, s. r. o., DDM DRAK, Jachtclubu, Speed City. Zvláštní poděko-
vání pak patří všem vedoucím.   Lída Robová

Dopoledne pro čtvrťáky 

 
Jedním z úkolů, který před sebou mají žáci čtvrtých tříd, je zvládnutí 
vědomostí i dovedností v oblasti dopravní výchovy. O dopravních 
předpisech, křižovatkách a značkách se učí ve škole, dovednosti zís-
kávají na dopravním hřišti. Tam je také čekají závěrečné zkoušky.  
Ti, kteří jsou úspěšní, dostanou průkaz cyklisty.  

O významu prevence dnes nikdo nepochybuje. Hrádecká městská 
policie se jí věnuje pravidelně. A jedním z témat je právě bezpečnost 
v dopravě. Každým rokem chystají strážníci na konci školního roku do-
poledne právě pro žáky čtvrtých tříd. Rekreační areál na Kristýně se 
promění na městečko s křižovatkami a dopravními značkami. Malí 
cyklisté jimi projíždějí za dozoru strážníků. Musí dodržovat předpisy 
a na několika stanovištích odpovídají na položené otázky. Ty se už ne-
týkají jen dopravy, ale bezpečnosti obecně. 

Letos se akce konala v pátek 23. června. Poté, co děti několikrát 
projely ulicemi „města“, měly od strážníků připravený ještě dopro-
vodný program. Vojáci z Centra vojenské kynologie Chotyně se svými 
psy předvedli, že ani dobře schované drogy nebo výbušniny neujdou 
jejich pozornosti. Následovaly ukázky výcviku poslušnosti a divácky 
velice vděčného zadržení pachatele. Zatímco se na závěr dopoledne 
rozhoříval oheň pro opékání buřtů, mohly si děti díky společnosti 
Army Arms ještě prohlédnout a osahat skutečné zbraně, samozřejmě 
znehodnocené pro případné použití. -vš-

Olympiáda  
mateřských škol 

 
Tradiční Olympiádou bývá zakončena celoroční spolupráce hrádec-
kého DDM Drak a mateřských škol. Ne jinak tomu bylo i letos. Do 
bojů o medaile i poháry se po nezbytné rozcvičce pustily děti nejen 
z Hrádku, ale také z Bílého Kostela. Soutěžilo se ve čtyřech disciplí -
nách – skoku dalekém, hodu kriketovým míčkem, běhu na 30 m a hodu 
oštěpem. Na jednotlivých stanovištích zastaly pozice rozhodčích paní 
učitelky z mateřských škol, organizaci akce vzal na svá bedra DDM 
Drak spolu s moderátorem akce, který se v závěru změnil v Šášu Vášu 
a s dětmi si i zatancoval. Během diskotéky se připravilo slavnostní  
vyhlášení nejlepších sportovců, ale účastnický list a keramickou účast-
nickou medaili si odnesl každý. 

Děkujeme všem, kteří se podíleli nejen na závěrečné Olympiádě 
MŠ, ale i na všech dalších pravidelných aktivitách domu dětí a mateř-
ských škol.              Stanislav Dvořan
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Piknik v zahradě 
Schubertovy vily 

 
Zveme vás na novou akci Brány Trojzemí – Piknik v zahradě Schuber-
tovy vily. Synonymem pro léto je pohoda, relax, setkávání s přáteli… 
a právě to chceme nabídnout v sobotu 29. července na místě, kolem 
kterého chodíme, ale málokdy máme možnost podívat se za plot.  

Vezměte si piknikovou deku, kamarády, rodinu, sousedy… a přijďte 
si užít pohodové letní odpoledne. Na místě bude hrát příjemná  
muzika v podání kapel Stan Band a MAREKs, pro děti je nachystaná 
pohádka Divadla Matýsek, na místě budou k dispozici deskové hry, 
bude možné zahrát si pétanque, kriket a také mnoho jiných zajíma-
vých her, s jejichž pravidly vás rádi seznámíme. Děti budou moci  
tvořit v dílničkách, nabídneme čtenářský koutek a bude toho mnohem 
víc. Mimo jiné budete mít možnost prohlédnout si zrekonstruovanou 
vilu. Komentovaná prohlídka vám přiblíží její historii, dozvíte se zají-
mavosti z průběhu rekonstrukce i to, jakému účelu vila souží dnes.  

Důležitá ovšem bude atmosféra, která bude veskrze letní a přátel-
ská. Na místě bude k prodeji drobné sladké občerstvení od Miroslava 
Nezmara Brůhy, pivo, limo, Aperol, Prosecco a výbornou kávu nabíd -
ne Kafé KINO a víno od spřáteleného vinaře dodá Rosťa Bolek, který 
stojí za festivalem vína Hrádecký pohárek. Pokud se vám nechce chys-
tat piknikový koš, můžete využít naší nabídky a objednat si koš připra-
vený. O jeho obsah se postará profesionální cateringová firma Lumíra 
Láta. Pro informace si napište na kultura@branatrojzemi.cz.  

Přijďte si odpočinout do krásné komunitní zahrady Schubertovy 
vily, potkat se s přáteli, sousedy a dobrými lidmi. Srdečně zveme! 

Tým Brány Trojzemí

18 ze společnosti 
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O tom, že by na Benefiční koncert přišlo málo lidí, jsme ani nepřemý-
šleli. Že jich ale přijde víc jak tisícovka bylo příjemným překvapením. 
Koncert se letos konal v sobotu 24. června a lépe jsme si nemohli  
vybrat. Přestože dopoledne ještě bylo zataženo, úderem 14. hodiny 
vysvitlo slunce a neopustilo nás až do večerních hodin. Ideální teplota, 
skvělá nálada, parádní program a neskutečná energie. Tak by se dal 
shrnout letošní Benefiční koncert, který vynesl jednu z nejvyšších částek 
v historii našich koncertů.  

Benefiční koncert není jenom koncert. Je to odpoledne a večer s 
na šla paným programem. Na jednom pódiu se sejdou děti, sportovci, 
amatérští umělci i ostřílení hudebníci. Od začátku jsme chtěli být akcí 
pro celou rodinu, vytvořit prostor, kam si návštěvníci přijdou odpoči-
nout a užít si hezké odpoledne. Letos se na Hasičské louce vystřídalo 
na tisíc lidí. Máme z toho obrovskou radost. A věříme, že se všichni 
dobře bavili.  

Program tradičně odstartovali naši nejmenší. Svá vystoupení měly 
nachystané všechny hrádecké školky, představili se Hasíci – malí hrá-
dečtí hasiči, hned několik tanečních ukázek předvedli členové taneč-
ních skupin MIX Dance a TAKT Liberec, ukázky kickboxu připravili čle-
nové BFC Hrádek nad Nisou, mohli jsme obdivovat i sportovní skákání 
na trampolíně v podání oddílu Trampolíny Liberec a také neuvěřitelné 
triky s yo-yem, které ukázala Sofi Tůmová. Hudební složku programu 
obstaraly kapela Apettyt, Fanda a jeho banda, Noční můry a písně 
Věry Špinarové zazpívala Lucie Malinová. Vše vyvrcholilo ohňovou 
šou v podání hrádecké skupiny plaYmen. Děti mohly strávit čas v díl-
ničkách připravených Mateřským centrem Korálek, vyřádit se na ská-
kacím hradu nebo zhlédnout představení plné kouzel a triků v podání 

kouzelníka Marcolliho. Nechyběla ani Balónková Adélka se svými zví-
řátky a květinami z barevných balónků.  

Lidé mohli na činnost Ostrova života přispět libovolným obnosem 
do zapečetěných pokladniček u vchodu, nakupovat ve stánku s ruko-
dělnými výrobky nebo se zúčastnit dražby. Už v průběhu dne bylo 
jasné, že celkový výsledek bude opět ohromující. Konečné sčítání to 
jenom potvrdilo.      

Pokladny u vchodu: 94 200 Kč  
Prodej ve stánku: 37 600 Kč  
Dražba: 10 500 Kč  
Dobrovolné vstupné, tržba za prodej výrobků a vydražená částka 

tvoří výsledek veřejné sbírky s názvem Ostrov pomáhá a je beze 
zbytku určený na přímou pomoc našim pacientům.  

Na konto sbírky letos putuje celkem 142 300 korun!! 
Naše velké poděkování patří také sponzorům. Koncert bychom to-

tiž nemohli uspořádat bez jejich podpory. Na sponzorských darech 
se nám sešlo neuvěřitelných 98 555 korun. Tyto peníze budou použity 
na úhradu nákladů spojených s organizací koncertu a zbytek půjde 
na konto Ostrova, ze kterého nakupujeme zdravotní pomůcky a vy-
plácíme finanční příspěvky potřebným.   

Stejně, jako každým rokem, nedokážeme najít dost slov na to, aby-
chom všem dostatečně poděkovali. Mozaiku úspěchu tvoří účinkující, 
desítky dobrovolníků, kteří pomáhají s organizací a zajištěním hlad-
kého průběhu koncertu, a samozřejmě návštěvníci a naši podporova-
telé.  

Děkujeme, že jste s námi!     Věra Baumgartnerová 
foto: Jaromír Mottl

12. Benefiční koncert opět rozdával radost
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Nový advokát v našem městě
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V našem městě již několik týdnů působí advokát Mgr. Ing. Tomáš  
Němec. V Hrádku nad Nisou si před rokem pořídil chalupu a ihned si 
to zde zamiloval. I to byl jeden z důvodů proč si zde rozhodl otevřít 
vlastní praxi. Lidem z Hrádku a blízkého okolí se tak otevřela možnost 
řešit své záležitosti přímo v místě bydliště. Panu advokátovi jsme po-
ložili několik otázek, abychom si ho blíže představili.  

 
Co Vás vedlo k otevření vlastní praxe v Hrádku?  
Bylo tam více aspektů, které na sebe postupně navazovaly. Vždy jsem 
chtěl mít chalupu v přírodě, kde mohu trávit volný čas, jet na kolo,  
k vodě nebo v zimě na běžky. Toto místo jsem objevil právě v Hrádku. 
Postupně jsem si uvědomil, že zde chci trávit více a více času. 
      Zároveň mým snem bylo mít vlastní praxi, kam jsem kariérně po-
stupně směřoval. Když jsem se od pana starosty dozvěděl, že zde  
v současné době nepůsobí žádný advokát, a že je tu po něm po-
ptávka, neváhal jsem a začal si plnit svůj sen. 
 
Jak dlouho se věnujete právu a kde jste nasbíral zkušenosti? 
Mám za sebou více než 10letou právní praxi. Působil jsem v předních 
českých advokátních kancelářích, dále bych chtěl zmínit svoji praxi 
asistenta soudce u Krajského soudu v Praze, kde jsem se s právem se-
tkal z „druhé strany“, a v neposlední řadě velmi cennou životní  
a právní zkušenost ze stáže u Nejvyššího soudu v Coloradu v USA. 

 
To zní velice rozmanitě, chtěl jste být od začátku Vaší kariéry 
advokátem? 
Původně jsem chtěl být soudcem, ostatně proto jsem primárně šel na 
Právnickou fakultu. Koncem studia jsem měl to štěstí dostat se na stáž 
k Nejvyššímu soudu v Coloradu, kde jsem se setkal s nejlepšími práv-
níky v tomto státě. V USA je soudnictví vrchol právnické kariéry a vět-
šina soudců začínala právě v advokacii. Rozhodl jsem se tedy pro tuto 
„americkou“ cestu. Nicméně vzhledem k tomu, že práce v advokacii 
je velice zajímavá, rozmanitá a naplňuje mě, do soudnictví jsem se již 
nevrátil. Navíc mě těší, že svou praxí mohu pomáhat lidem a firmám. 
 
Specializujete se na nějakou konkrétní oblast? 
Vzhledem k počáteční myšlence se postupně osamostatnit, jsem se 
vždy snažil poskytovat spíše generální právní praxi. Pokud jsem usou-
dil, že se začínám příliš úzce specializovat nebo nemám prostor zís-
kávat zkušenosti v dalších oblastech práva, začal jsem působit v jiné 
advokátní kanceláři. 
      Nyní poskytuji generální právní poradenství, zejména se zaměřuji 
na nemovitostní a obchodní transakce, zastupování klientů před 
soudy, mimosoudní řešení sporů, rodinné a firemní právo. Své služby 
poskytuji i v oblasti správního práva a trestní obhajoby. 

      Do budoucna se chci úžeji specializovat na oblasti, po kterých 
bude nejvyšší poptávka a nejvyšší konkurenční příležitost. 
 
V jakých případech se na Vás tedy lidé mohou obrátit? 
Vzhledem k tomu, že poskytuji generální praxi, tak v podstatě s čím-
koliv. Jen v červnu jsem se setkal s problematikou veřejných zakázek, 
dotacemi, stavebním řízením, rodinným právem, nemovitostmi,  
firemním poradenstvím, majetkovým vypořádáním. Ale také se na mě 
klient obrátil s žádostí o pomoc při reklamaci zboží. 
 
A co když někdo potřebuje jen radu, a ne přímo zastoupení 
u soudu nebo řešení konkrétního problému?  
Zde je potřeba si hned na začátku uvědomit důležitou věc, že jako ad-
vokát poskytuji právní služby za úplatu. Poskytování právních služeb 
je ze zákona placená služba. V případě potenciálních klientů je třeba 
toto vždy vzít v potaz.  
      S klientem před započetím zastupování proberu nejen právní 
stránku věci, ale i tu ekonomickou. Klienta vždy předem informuji  
o své hodinové sazbě a snažím se odhadnout počet hodin, kolik mi 
vyřešení případu může zabrat. Zároveň se vždy snažím, aby se klien-
tovi vynaložená částka na mé služby několikanásobně vrátila co nej-
vhodnějším řešením případu. 
 
Pomáhá Vám v tom Vaše ekonomické vzdělání?  
Ekonomické vzdělání a zkušenosti z Vysoké školy ekonomické jsou pro 
mě určitě vysokou přidanou hodnotou a konkurenční výhodou. Jed-
nak mi pomáhají nyní při rozjezdu vlastní praxe, dále zejména při  
poskytování svých služeb klientům. Ať už se jedná o účetní výkazy, 
zkušenosti z auditu, firemní správa a nastavení, mezinárodní obchodní 
právo nebo smluvní právo. 
 
Od samého počátku, kdy jste se přestěhoval do Hrádku, 
máte spoustu práce. Kdo jsou Vaši klienti? 
Navázal jsem úzkou spolupráci s Městem Hrádek nad Nisou, dále se 
na mě obrací občané Hrádku a okolí. Nyní je mým aktuálním cílem 
se více zaměřit a dostat do povědomí firem a obchodním společnos-
tem v okolí Hrádecka a následně okolí Liberce. 
 
Pracujete sám nebo máte spolupracovníky?  
Svoji praxi momentálně provozuji sám. Nicméně díky studiím a před-
chozí praxi mám kolem sebe známé a kamarády, kteří se věnují růz-
ným oborům práva, mají vlastní advokátní kanceláře nebo působí  
v oblasti, kterou například řeším pro klienta. Mnohdy tedy s nimi své 
závěry konzultuji. Zároveň mám podporu své rodiny. Do budoucna, 
pokud půjde vše dle plánu, bych rád přibral k sobě juniornějšího spo-
lupracovníka. 

 
Jsou nějaké služby nebo témata, která odmítáte? 
Své služby pro každého klienta chci odvést vždy s nejvyšší mírou kva-
lity. Pokud mě tedy osloví potenciální klient s oblastí práva, které jsem 
se nevěnoval, snažím se jej alespoň odkázat na kolegu, kterého znám, 
a v dané oblasti jej můžu doporučit. Dále obecně nepřijímám margi-
nální případy, které by pro potenciálního klienta mohly být ekono-
micky nevýhodné. 

 
Kde Vás lidé najdou a jakým způsobem si mohou domluvit 
schůzku?  
Veškeré další informace o mně a mých službách najdete na mých we-
bových stránkách www.nemecadvokat.cz. Dále mě můžou klienti kdy-
koliv kontaktovat prostřednictvím e-mailu: tomas@nemecadvokat.cz 

Věra Baumgartnerová

20 inzerce
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Změna odbavování čeká na cestující  
v Libereckém kraji, týká se i MHD v Liberci
Modernizace odbavovacího systému zahrnuje autobusy, vlaky i MHD. 
Ve vozidlech jsou nová zařízení umožňující načtení karty Opuscard  
i zakoupení jízdného bezhotovostní platbou, která je zpravidla levnější.  

Starý odbavovací systém už neodpovídá požadavkům cestujících, 
tj. bezhotovostní platby, možnost nákupu přes e-shop anebo přestup -
ní jízdenky bez plastové karty.  

Změny proto budou zásadní. Například všechny jednotlivé jíz-
denky IDOL budou od září papírové a přestupní.  

Stará Opuscard již nebude podporována a od 1. září 2023 na ni 
časový kupón nezakoupíte. Platné kupony však bude možné dojezdit 
do konce jejich platnosti, stejně tak bude fungovat v režimu elektro-
nické peněženky. Náhradou bude nová karta Opuscard+, která však 
umožní také nákup kupónů přes e-shop. Kupóny bude možné přiřadit 
k In Kartě, Lítačce nebo platební kartě.   

Mění se i mobilní aplikace Idolka. K jednotlivým jízdenkám přiby-
dou i vícedenní kupóny, tj. Časovky a Síťovky. Nyní v omezené na-
bídce a od září v plném sortimentu. Aplikace také umožní cestujícím 
například vyhledat nejrychlejší spojení v IDOL nebo najít nejbližší za-
stávku podle aktuální polohy. 

Novinkou je e-shop IDOL, kde uživatelé po registraci najdou  
kompletní správu svého účtu. Vše si zařídí pohodlně z domova. Až na 
výjimky, jako jsou děti nebo senioři, u kterých je třeba ověřit věk pro 
získání nároku na slevu, už totiž není nutné navštěvovat kontaktní 
místa. E-shop umožňuje zakoupení vícedenních Časovek a Síťovek, 

online žádat o novou Opuscard+ nebo spravovat podřízené účty pro 
jinou osobu (např. dítě). 

Od 1. září 2023 bude systém IDOL+ plně spuštěn s výjimkou MHD 
v Liberci, kde až do konce roku bude probíhat instalace nových pro-
dejních terminálů. 

Změna je snazší, než si myslíte a více informací naleznete na webu  
www.iidol.cz/idolplus.
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